

Referat af møde i Arkivudvalget den 17. juni 2025

Tilstede: Krista Franck (konstitueret formand), Merete Bøge Pedersen, Peter Poulsen, Lis Hauerslev, Thomas Norskov Kristensen, Jørn Christiansen, Connie Mikkelsen og Stinne Rishøj Brødsgaard (referent)

1. Velkomst til Lis Hauerslev

Lis blev budt velkommen.

2. Meddelelser

- Diverse spørgsmål fra Kim Ole Larsen i Sabro-Fårup vedr. skilte og skabe. Se bilag 1. Administrativt behandlet og der er svaret følgende: Evt. nye skilte skal Sabro selv betale, det bør der være penge til på deres konto. Når de finder et anvendeligt skab, kan udgiften dækkes af fælleskontoen.
- SLA og ODA arbejder for en koordineret organisation (Danske arkiver, tidl. Omslaget).
- Regnskabet for Aarhus Byhistoriske Fond for 2024 er underskrevet af formanden for Arkivudvalget.

3. Valg til Arkivudvalg i henhold til Vedtægter

Krista Franck blev konstitueret som formand efter årsmødet 2025.

Kristia er på mødet, af et enstemmigt arkivudvalg, valgt som formand for Arkivudvalget.

Jørn og Jytte fra Nord fortsætter i Arkivudvalget.

4. Forretningsorden – hvad er gældende forretningsorden? (Susanne) Skal den revideres? Se bilag 2

Flere punkter i forretningsordenen efterleves ikke. Der sendes bl.a. ikke dagsorden ud rettidigt, og Arkivudvalget har ikke en næstformand. Udvalget drøftede, hvorvidt der er behov og ønske om at udpege en næstformand. På den baggrund vil formanden præsentere et oplæg til en revideret udgave af forretningsordenen på næste møde i Arkivudvalget. Administrationen bidrager med information og viden om de formelle krav, som både Arkivudvalget og forretningsordenen skal leve op til.

5. Regnskab for første halvår af 2025. Se bilag 3

Det er problematisk, at budgettet fra kommunen ikke opdateres i takt med stigende udgifter, f.eks. til SLA.

Merete orienterede om, at administrationen i forbindelse med de kommende budgetforhandlinger har udarbejdet et opmærksomhedspunkt vedrørende en styrkelse af lokalarkiverne. Det er sket på baggrund af den respons, der var på Kulturudvalgets temadrøftelse den 5. marts 2025 om lokalarkiverne.

Arkivudvalget opfordrer lokalarkiverne til at benytte deres lokale politiske kontakter til at gøre opmærksom på, at det nuværende budget ikke afspejler de faktiske forhold.

6. Evaluering af årsmødet – fagligt indhold for 2026 – ideer

Der blev ikke taget referat af årsmødet, hvilket der er ønske om fremadrettet.

Det faglige indhold om "Danskernes Historie Online" var rigtig spændende. Det er interessant hvordan AI kan blive en stor og god søgemaskine.

Idéer til faglige oplæg til årsmødet 2026:

- Direktøren for Den Gamle By
- BMA, Syddjurs Kommune
- Save-projektet, som omhandler bevaring af bevaringsværdige bygninger. Mange borgere ved ikke hvad det drejer sig om, hvorfor det kunne være en god viden for lokalarkiverne at kunne videreformidle til borgerne
- Transkribus, en platform til en ny AI-model, der kan fremsøge og læse forskellige håndskrifter fra 1700-tallet. Det kunne være interessant med eksempler på breve fra lokalområdet. Nina Javette Koefoed fra AU er leder af projektet. Merete kontakter Nina og undersøger om hun kunne være interesseret i at holde et oplæg.

Der afsættes budget til oplægget fra Arkivernes "fællesbudget".

Opmærksomhed på at årsmødet ikke bliver lagt samme dato som støtteforeningernes generalforsamlinger.

7. Nyt fra Stadsarkivet

Arbejder videre med Transkribus. En af arkivets dygtige frivillige er tovholder på projektet, og selvom projektet ikke udvikler sig, som det gjorde, da det var på det højeste, så er der stadig aktivitet.

Deltager i et projekt om nye mindeplader, der skal formidle historien dér, hvor den faktisk fandt sted. Den 4. juli opsættes to nye mindeplader – begge vedrørende 2. verdenskrig. Det er et projekt, som er kommet i stand i et tværmagistratsligt samarbejde mellem Kultur og Borgerservice og Teknik og Miljø. Det er Stadsarkivets håb, at erfaringerne herfra kan tages med videre i et pilotprojekt, som kan udfoldes andre steder i kommunen. Stadsarkivet ønsker dialog med lokalarkiverne om også at opsætte mindeplader i lokalområderne.

Arbejder desuden med at styrke samarbejdet med de mange frivillige, som yder en stor indsats, samt med at afrunde flere fondsprojekter.

8. Nyt fra biblioteksområdet

Intet nyt grundet afbud.

9. Nyt fra de tre lokalområder, Nord, Vest og Syd.

Som et nyt fast punkt på dagsordenen indføres en bordrunde, hvor der deles nyt fra de forskellige områder.

Syd: der har været indbrud i et værdiskab med sikrede dokumenter, hvilket har givet anledning til refleksion over, hvorvidt materialer skal opbevares aflåst. En forespørgsel hos SLA har afklaret, at det ikke er lovpligtigt at låse materialer inde, men at visse dokumenter ikke må være offentligt tilgængelige. Dette førte til en erfaringsudveksling om forskellige opbevaringsformer.

Nyt fra Nord: der arbejdes på at skabe spændende emner, som lokalarkiverne i Nord kan samles om. F.eks. ved at fremhæve og skabe interesse for materialer man ellers ikke kan læse og ved at sørge for et kulturelt islæt ved fællesmøder. Har fungeret meget godt.

Nyt fra Vest: de har på deres møder en fast bordrunde, hvor hvert lokalarkiv giver en status. Det giver en god fornemmelse af, hvordan det går i de forskellige arkiver. Der arbejdes desuden på et fælles foredrag om arkæologi og metaldetektorfund, som afholdes den 29. september. Yderligere information følger.

10. Næste møde i september og november. Forslag tirsdag den 30. september i et lokalarkiv? Tirsdag den 18. november?

Næste møde afholdes den 24. september kl. 14.30 i Solbjerg. Lis booker lokale.

Næstkommende møde flyttes til den 19. november kl. 14.00 på Dokk1 (flyttes grundet sammenfald med kommunalvalget).

Stinne sørger for at indkalde til begge møder.

11. Eventuelt

Connie meddeler, at hun desværre må trække sig fra arkivarbejdet, både lokalt og fra Arkivudvalget. En stor tak skal lyde til Connie for hendes engagement og værdifulde indsats gennem tiden.